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Pasowanie na ucznia

Pół wieku ze sobą

	 28	 listopada	 2014	 roku	 rozpoczęła	 się	
I sesja	Rady	Gminy	Bralin	VII	kadencji,	któ-
ra,	 jak	się	okazało,	miała	swój	finał	dopiero	
8	grudnia	tuż	przed	północą.	Wtedy	 jeszcze	
nikt	nie	przypuszczał,	że	jej	przebieg	będzie	
tak	wyglądał.	Radni	obradowali	niemal	9	go-
dzin.	Ale	od	początku.
	 Obradom	 przewodniczyła	 radna	 senior	
Kazimiera	Kupczak.	W	porządku	obrad	usta-
lonym	przez	komisarza	wyborczego	znalazły	
się	m.in.:	złożenie	ślubowania	przez	radnych	
oraz	 wójta	 gminy,	 wybór	 przewodniczącego	
rady	 gminy,	 a	 także	 dwóch	wiceprzewodni-
czących.
	 Na	początku	odbyło	się	uroczyste	ślubo-
wanie	 nowo	 wybranych	 radnych.	 Podczas	
zaprzysiężenia	 radny	 Marek	 Markiewicz	
wypowiedział	 słowa	 ślubowania	 niezgodnie	
z  treścią	 ustawy	 o	 samorządzie	 gminnym	
i w związku	z	tym	nie	nabył	prawa	wykony-
wania	mandatu.	Po	 radnych	 treść	 ślubowa-
nia	wygłosił	Roman	Wojtysiak	 i	z	 tą	chwilą	
oficjalnie	objął	obowiązki	Wójta	Gminy	Bra-
lin	na	trzecią	kadencję.	Kiedy	przyjęty	został	
porządek	 obrad	 pierwszej	 sesji,	 radni	 prze-
szli	do	punktu	kolejnego	–	powołania	komisji	
skrutacyjnej,	która	zajmie	się	przeprowadze-
niem	wyborów	przewodniczącego	i	wiceprze-
wodniczących	rady	gminy.	Skład	komisji	sta-
nowili:	 Roman	 Lemanik	 –	 przewodniczący,	

I sesja Rady Gminy Bralin
VII kadencji

Piotr	Pańczuk	oraz	Kamil	Lenort.	Po	zapo-
znaniu	 radnych	 z	 regulaminem	 głosowania	
i	 jego	 przyjęciu	 przystąpiono	 do	 realizacji	
punktu	6	obrad	–	wyboru	przewodniczącego.	
	 Wybór	ten	okazał	się	niełatwą	decyzją,	bo	
rozstrzygnięcie	 nastąpiło	 dopiero	 w	 trzyna-
stej	 turze	głosowania.	Wśród	kandydatur	do	
funkcji	przewodniczącego	Rady	Gminy	Bralin	
znaleźli	 się:	 Zofia	 Garczarek,	 Grzegorz	 Le-
manik,	 Aldona	Głąb,	 Tadeusz	 Iwan,	 Leszek	
Głąb	 i	Kazimiera	Kupczak.	W	kolejnych	 tu-
rach	głosy	rozkładały	się	po	połowie	i	wybory	
nie	przynosiły	oczekiwanego	rezultatu.	Przy-
czyną	 tego	 stanu	 rzeczy	 była	 równa	 liczba	
radnych	reprezentujących	dwa	komitety	wy-
borcze:	Mieszkańców	Gminy	Bralin	i	Razem	
dla	Gminy	Bralin,	które	proponowały	swoich	
kandydatów.	 Sytuacja	wydawała	 się	 patowa,	
a	rozmowy	w	przerwach	nie	przynosiły	kom-
promisu.	Dopiero	XIII	tura	głosowania	okaza-
ła	się	być	rozstrzygającą.	Grzegorz	Lemanik	
zaproponował	 na	 funkcję	 przewodniczącego	
Kazimierę	 Kupczak.	 Zaproponowany	 drugi	
kandydat	–	Michał	Woźniak	nie	wyraził	zgody	
na	kandydowanie.	W	tajnym	głosowaniu	Ka-
zimiera	Kupczak	otrzymała	7	głosów	popiera-
jących,	5	przeciwnych,	1	z	głosów	okazał	się	
nieważny,	natomiast	sama	kandydatka	wyłą-
czyła	się	z	głosowania	na	podstawie	art.	25a	
ustawy	o	samorządzie	gminnym.	Wobec	czego	

radna	uzyskała	wymaganą	liczbę	głosów	i zo-
stała	 wybrana	 przewodniczącą	 Rady	 Gminy	
Bralin.	Kazimiera	Kupczak	do	tej	pory	pełnią-
ca	funkcję	radnej	senior	przejęła	prowadzenie	
dalszej	 części	 sesji	 już	 jako	 nowo	 wybrana	
przewodnicząca	rady.		
	 W	dalszej	części	obrad,	po	złożeniu	wnio-
sku	 formalnego	 przez	 Pawła	 Narękiewicza	
i przegłosowaniu	go	przez	radę,	radny	Marek	
Markiewicz	złożył	ponowne	ślubowanie	i	tym	
samym	nabył	prawo	wykonywania	mandatu	
radnego.
	 Kolejnym	punktem	sesji	był	wybór	wice-
przewodniczących.	 I	 tak,	 I	 wiceprzewodni-
czącym	rady	został	Paweł	Narękiewicz,	który	
uzyskał	poparcie	10	radnych,	a	 II	wiceprze-
wodniczącym	z	takim	samym	poparciem	wy-
brano	Marka	Markiewicza.
	 Tak	przebiegła	I	sesja	Rady	Gminy	Bra-
lin.	Przed	radnymi	cztery	lata	działalności	na	
rzecz	 swojej	 małej	 ojczyzny	 i	 mieszkańców,	
których	 stali	 się	 reprezentantami.	 Życzymy	
wszystkim,	by	praca,	której	się	podjęli,	przy-
niosła	im	zadowolenie	i	satysfakcję,	a	ich	de-
cyzjom	zawsze	towarzyszyły	słowa	ślubowa-
nia,	które	złożyli	na	początku	kadencji.

Marzena Kuropka
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Kazimiera Kupczak

Nasi reprezentanci w Radzie Gminy Bralin

 Wszystkim mieszkańcom Chojęcina, Działoszy i Nosali skła-
dam serdeczne podziękowanie za obdarzenie mnie zaufaniem 
w wyborach samorządowych, a z okazji zbliżających się świąt 
Bożego Narodzenia życzę Państwu zdrowia, ciepła rodzinnego 
przy świątecznym stole oraz spełnienia marzeń i planów w życiu 
zawodowym w nadchodzącym nowym roku 2015.

Aldona Głąb

Szanowni Mieszkańcy,
Drodzy Wyborcy Gminy Bralin,
serdecznie dziękuję za zaufanie, jakim obdarzyliście mnie 
i  wszystkich kandydatów na radnych z Komitetu Wyborczego 
Wyborców Mieszkańcy Gminy Bralin. 
Państwa poparcie zobowiązuje do dalszej wytężonej pracy na 
rzecz naszej małej ojczyzny i jej mieszkańców. Dołożę wszelkich 
starań, by nie zawieść Państwa oczekiwań, by dbać o zrównowa-
żony rozwój Gminy Bralin i jej dobry wizerunek.    
Jednocześnie dziękuję wszystkim osobom, które poświęciły swój 
czas i uczestniczyły w spotkaniach przedwyborczych.
Dziękuję za Państwa obywatelską postawę, której wyrazem był 
udział w wyborach samorządowych 16 listopada 2014 roku. 

Z wyrazami szacunku
Roman Wojtysiak

 Serdecznie dziękuję wszystkim, którzy oddali na mnie swój 
głos w wyborach samorządowych 16 listopada 2014 roku. 
Gratuluję wygranej swojemu kontrkandydatowi. Korzystając 
z przedświątecznego czasu, życzę wszystkim zdrowych i pogod-
nych świąt Bożego Narodzenia  i wszelkiej pomyślności w no-
wym roku.

Andrzej Kucharski

 Bardzo serdecznie dziękuję za udzielone poparcie, zaufanie 
i oddane na mnie głosy do Rady Gminy. Tak jak do tej pory będę 
rzetelnie pracował dla dobra całej gminy Bralin.

Z poważaniem Jacek Kuropka

	 16	listopada	2014	roku	wybraliśmy	swoich	przedstawicieli	do	Rady	Gminy	Bralin.	To	oni	będą	reprezentować	nasze	interesy	przez	okres	
4	kolejnych	lat.	Skład	nowej	rady	VII	kadencji	przedstawia	się	następująco:

Odebrali zaświadczenia 
o wyborze

	 27	listopada	2014	r.	wójt	gminy	Bralin	oraz	radni	VII	kadencji	
Rady	Gminy	Bralin	odebrali	z	rąk	przewodniczącej	Gminnej	Komi-
sji	Wyborczej	zaświadczenia	o	wyborze	na	radnego	i	wójta.
	 O	godz.	14.00	w	sali	sesyjnej	urzędu	gminy	odbyło	się	wręcze-
nie	zaświadczeń	o	wyborze	na	radnego	 i	wójta	gminy.	Spotkanie	
poprowadziła	przewodnicząca	Gminnej	Komisji	Wyborczej	Iwona	
Stasik-Jendryca,	która	pogratulowała	wójtowi	oraz	radnym	obję-
cia	mandatu	oraz	życzyła	satysfakcji	z	dobrze	wykonywanej	pracy	
na	rzecz	Gminy	Bralin	i	jej	mieszkańców.
	 Głos	zabrał	również	wójt	gminy	Roman	Wojtysiak,	który	złożył	
gratulacje	 nowo	wybranym	 radnym,	 a	 także	 podziękował	 człon-
kom	 Gminnej	 Komisji	 Wyborczej	 za	 ogrom	 pracy,	 jaką	 włożyli	
w przygotowanie	wyborów	samorządowych.

mak

Podczas pierwszego posiedzenia rady w dniu 28 listopada 2014r.

Przewodnicząca Komisji odczytuje treść zaświadczenia o wyborze dla 
wójta Romana Wojtasiaka

Uwaga
– urząd nieczynny

Uprzejmie	informujemy	mieszkańców,	że	24	grudnia	br.	(Wigi-
lia)	Urząd	Gminy	Bralin,	Gminny	Ośrodek	Pomocy	Społecznej	
i	Biblioteka	Publiczna	będą	nieczynne.
Zgodnie	z	Zarządzeniem	nr	47/2014	Wójta	Gminy	Bralin	z	dnia	
23	października	2014	roku	w	zamian	za	święto	przypadające	
w	sobotę	1	listopada	2014	r.	dniem	wolnym	dla	pracowników	
Urzędu	Gminy	Bralin,	kierownika	GOPS	i	dyrektora	Biblio-
teki	Publicznej	w	Bralinie	będzie	Wigilia	–	24	grudnia	2014	r.	
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	 Słowo	 „bezpieczeństwo”	 można	 rozu-
mieć	na	wiele	różnych	sposobów.	Dla	dys-
kusji	o	monitoringu	ma	to	duże	znaczenie.	
W	mediach	kamery	jawią	się	przede	wszyst-
kim	jako	ograniczenie	na	przestępców. Ba-
dania	pokazują,	że	bezpośrednio	przekłada	
się	to	na	wyobrażenia	Polaków,	którzy	wi-
dzą	w	nich	narzędzie	walki	z przestępczo-
ścią.	 Jednak	 na	 tym	 oczekiwania	 się	 nie	
kończą.	Dla	wielu	osób	wzrost	bezpieczeń-
stwa	 związany	 z	 obecnością	 monitoringu	
kojarzy	 się	 przede	 wszystkim	 z	 mniejszą	
liczbą	ulotek	w	skrzynce	na	listy	i	napisach	
na	ścianach	czy	też	możliwością	wyjaśnie-
nia,	 jak	pojawiło	się	zarysowanie	na	karo-
serii	 samochodu.	To	 pokazuje,	 jak	 bardzo	
pojemne	może	być	w	społecznej	opinii	po-
jęcie	 „bezpieczeństwa”.	 Oczywiście,	 mało	
kto	 lubi	pomazane	ściany	czy	porysowany	
lakier.	 Pytanie	 jednak,	 czy	 instalowanie	
kamer	na	każdym	rogu	po	to,	by	się	przed	
takimi	nieprzyjemnościami	próbować	bro-
nić,	 jest	 proporcjonalne.	 Nie	 odbywa	 się	
to	przecież	bez	kosztów:	zarówno	finanso-
wych,	jak	i	społecznych.	Stąd	też	gmina	po-
stanowiła	w	efektywny	sposób	rozbudować	
początkową	 posiadaną	 już	 infrastrukturę	
monitoringu.	Obecnie	funkcjonuje	w	miej-
scowości	w	sumie	13	kamer	(w	tym	1	kame-
ra	 obrotowa	 oraz	 6	 kamer	 stacjonarnych	
zakupionych	w	ramach	w/w	projektu),	roz-
lokowanych	 na	 obiektach	 stadionu	 spor-
towego	 LKS	 „Sokół”,	 skateparku	 –	 przy	
ul.	Namysłowskiej,	 na	Rynku	 i	 dojściu	do	
szkół	oraz	wokół	Świetlicy	Środowiskowo-
-Profilaktycznej	„Tęcza”	przy	ul.	Lipowej.
	 Przedsięwzięcie	 projektowe	 obejmo-
wało	 dostawę	 z	montażem	 okamerowania	
wraz	z	niezbędną	infrastrukturą	technicz-
ną	na	łączną	kwotę	26	999,00	zł.	Szczegó-
łowe	rozmieszczenie	kamer	całego	systemu	
wyglądało	następująco:
1)	obiekt	stadionu	Ludowego	Klubu	Spor-
towego	 „Sokół”	 Bralin,	 ul.	 Namysłow-
ska	9a:	kamera	obrotowa	szt.	1,	kamery	
stacjonarne	 szt.	 3,	 rejestrator	 sieciowy	
szt.	1,	dysk	do	 rejestratora	 szt.	1,	 czuj-
nik	ruchu	szt.	3,	zewnętrzny	sygnaliza-
tor	optyczno-akustyczny	szt.	1,	centrala	
alarmowa	kpl.	1	wraz	z	niezbędną	infra-
strukturą.	

2)	 Rynek	 w	 Bralinie:	 kamera	 stacjonarna	
szt.	 4,	 rejestrator	 sieciowy	 szt.	 2,	 dysk	
do	rejestratora	szt.	2	wraz	z	niezbędną	
infrastrukturą.	

	 Ponadto	zadanie	obejmowało	instalację	
kart,	 integrację	 monitoringu	 z	 systemem	
sieciowym,	rekonfigurację	oraz	optymaliza-
cję	całego	systemu.	

	 Choć	jako	pierwszy	kalendarzowy	dzień	
zimy	przyjmujemy	24	grudnia,	to	pierwsze	
oznaki	tej	jakże	pięknej,	otulonej	świątecz-
ną	 aurą	 pory	 roku,	 odczuwamy	 coraz	wy-
raźniej.	Poranne	przymrozki,	 zamarznięte	
szyby	 samochodów	 oraz	 śliska	 nawierzch-
nia,	dają	nam	odczuć,	że	zima	tuż,	tuż…
	 „Akcja	Zima”	w	gminie	Bralin	umownie	
trwa	od	25	października	do	25	kwietnia.	Jej	
celem	jest	łagodzenie	skutków	zimy,	przede	
wszystkim	poprzez	zabezpieczenie	ciągłości	
przejazdu	dróg	oraz	zapewnienie	ruchu	koło-
wego	we	wszystkich	możliwych	warunkach	
pogodowych.	 Głównym	 wykonawcą	 zadań	
związanych	z	odśnieżaniem	dróg	gminnych	
jest	 Przedsiębiorstwo	 Usługowo-Handlowe	
Daniel	Heising	z	Mnichowic.	Firma	ta	wy-
grała	ogłoszony	w	tym	roku	przetarg	na	pro-
wadzenie	 akcji	 zimowego	 utrzymania	 dróg	
i	 ulic	 będących	 w	 zarządzie	 Gminy	 Bralin	
i zadanie	to	będzie	wykonywała	przez	okres	
4	sezonów:	2014-2018.
	 Każdego	 dnia	 w	 pełnej	 gotowości	 do	
walki	 z	 zimą	 czuwają	 wyposażone	 samo-

„Akcja Zima” 2014/2015
chody	oraz	ciągniki	siodłowe	wraz	z	odpo-
wiednią	mieszkanką	do	posypywania	oblo-
dzonych	powierzchni.	Ponadto	w	tym	roku	
każdy	sprzęt	został	wyposażony	w	czujnik	
GPS,	 służący	 do	monitorowania	 pojazdów	
pracujących	 przy	 zimowym	 utrzymaniu	
dróg.
	 Wszystkim	mieszkańcom	gminy	przypo-
minamy,	że	ustawa	o	utrzymaniu	czystości	
i	porządku	w	gminach	z	13	września	1996	
r.	nakłada	na	właścicieli	posesji	obowiązek	
uprzątnięcia	 błota,	 śniegu,	 lodu	 i  innych	
zanieczyszczeń	 z	 chodników	 położonych	
wzdłuż	nieruchomości.	Także	ustawa	z	21	
marca	 1985	 r.	 o	 drogach	 publicznych	 na-
kłada	 na	 właścicieli	 gruntów	 przyległych	
do	drogi	utrzymanie	zjazdów,	to	znaczy,	że	
usuwanie	śniegu	z	tej	części	pasa	drogi	nie	
należy	do	jej	zarządcy.
	 Oczywiście,	wszyscy	mamy	nadzieję,	że	
nadchodząca	 zima	 będzie	 równie	 wyrozu-
miała	jak	poprzednia	i	nie	przysporzy	nam	
oraz		drogowcom	dużych	utrudnień.

Magdalena Puchała

Bralin bezpieczniejszy dzięki okamerowaniu
 Dzięki realizacji projektu „Zagraj w bezpieczne w gminie Bralin” gmina zwiększyła bezpieczeństwo miejscowości 
poprzez zakup kamer monitoringu zainstalowanych na obiekcie boiska sportowego, skateparku oraz na Rynku. Było to 
jedno z wielu zaplanowanych działań w ramach otrzymanej rządowej dotacji. 

	 Większość	 monitoringu	 w	miastach	 to	
kamery	prywatne	-	np.	banków,	restauracji,	
sklepów	 i	 osiedlowe.	 W	 mniejszych	 miej-
scowościach	 ilość	takich	kamer	naturalnie	
jest	mniejsza	 stąd	 też	pojawiła	 się	potrze-
ba	 instalacji	 takich	 urządzeń	 przez	 samo-
rząd.	Bezpieczeństwo	mieszkańców	zostało	
zwiększone	nie	 tylko	 poprzez	 bieżące	mo-
nitorowanie	 ale	 również	 poprzez	 fakt,	 że	
obraz	jest	nagrywany	i	rejestrowany,	zatem	
można	go	potem	obejrzeć. Jeśli	kamera	nie	
pomoże	 w	 odstraszeniu	 sprawcy	 ani	 zła-
paniu	 go	 na	 gorącym	 uczynku,	 pozostaje	
nadzieja,	 że	w	 razie	potrzeby	będzie	moż-
na	 wykorzystać	 zarejestrowane	materiały.	
Po	nowym	roku	obraz	z	wybranych	kamer	
będzie	można	śledzić	na	żywo	na	stronie	in-
ternetowej	gminy:	www.bralin.pl.	
	 Czy	 monitoring	 działa	 odstraszająco?	
W  jednej	 czwartej	 zbadanych	 w	 2014	 r.	
przez	NIK	miast	 po	 założeniu	monitorin-
gu	wydaje	się	mniej	na	usuwanie	skutków	
wandalizmu.	 Trudno	 już	 ustalić	 wpływ	
kamer	 na	 liczbę	 pobić,	 rozbojów	 czy	 kra-
dzieży.	Pytana	przez	NIK	policja	podaje,	że	
najczęściej	spada	przestępczość	tam,	gdzie	
jest	kamera,	ale	nie	wiadomo	czy	nie	rośnie	
w	 miejscach	 niemonitorowanych.	 Nato-
miast	 pewne	 jest,	 że	monitoring	 polepsza	

samopoczucie	mieszkańców:	ponad	80	proc.	
uważa,	że	jest	bezpieczniej.
	 Gmina	Bralin	 jako	 jeden	z	 trzech	pod-
miotów	 w	 województwie	 wielkopolskim	
realizowała	 projekt	 Ministerstwa	 Spraw	
Wewnętrznych	 –	 „Razem	 bezpieczniej”.	
Projekt	 w	 ciekawej	 formie	 miał	 na	 celu	
uświadomienie	mieszkańcom	naszego	regio-
nu,	jak	radzić	sobie	z	różnego	typu	proble-
mami	społecznymi	takimi	jak:	prostytucja,	
sekty,	 psychomanipulacja,	 przemoc	 fizycz-
na,	psychiczna,	cyberprzemoc,	bezpieczeń-
stwo	 osób	 trzeciego	wieku	 oraz	 narkoma-
nia	i	środki	psychoaktywne.	Całość	zadania	
to	kwota	72 148,99	zł,	w	tym	57 718,99	zł	
dofinansowania	 (pozostałe	14 430,00	 zł	 to	
20%	wkład	własny	gminy).	Projekt	składał	
się	z	dwóch	głównych	komponentów:	reali-
zacji	 warsztatów	 tematycznych	 z	 zakresu	
bezpieczeństwa	dla	dzieci,	młodzieży	i	osób	
starszych	–	seniorów,	nauczycieli,	rodziców	
oraz	 przygotowaniu	 i  realizacji	 „gry	miej-
skiej”	 związanej	 z	 ową	 tematyką.	 Projekt	
był	realizowany	w	ramach	dofinansowania	
Rządowego	 Programu	Ograniczania	 Prze-
stępczości	 i	 Aspołecznych	 Zachowań	 pn.	
„Razem	bezpieczniej”.

Dawid Kosakiewicz
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Spotkanie z Mikołajem
	 W	niedzielne	popołudnie,	7	grudnia	2014	r.	w	Domu	Strażaka	
w Goli	już	po	raz	czwarty	odbyło	się	spotkanie	z	Mikołajem. O godz.	
14.00	najmłodsi	mieszkańcy	wraz	ze	swoimi	rodzicami	zgromadzili	
się,	 aby	przywitać	 oczekiwanego	gościa,	 który	wyjątkowo	w	 tym	
roku	przyjechał	do	nich	…	rowerem. 
	 Dzieci	 z	 radością	uczestniczyły	w	 zabawach,	 które	 prowadził	
p. Marcin	Jasiak,	ale	też	z	niecierpliwością	czekały	na	podarki,	któ-
re	dzięki	hojności	wielu	sponsorów	mogły	otrzymać.	Dla	Świętego	

Mikołaja	 najmłodsi	
przygotowali	i	zapre-
zentowali	 wiersze,	
piosenki,	 a	 nawet	
pokaz	 tańca.	 Zaba-
wom	nie	było	końca,	
dzieci	 zachwycone	
były	Mikołajem,	któ-
ry	potrafił	się	z	nimi	
świetnie	bawić.	Pod-
czas	 gdy	 najmłodsi	
zajęci	 byli	 zabawą,	
rodzice	mogli	poroz-

mawiać	 przy	 kawie.	Takie	wydarzenia	 niewątpliwie	 jednoczą	małe	
społeczności. 
	 Mamy	nadzieję,	że	za	rok	Mikołaj	nie	zapomni	i	znów	odwiedzi	
milusińskich	z	Goli.

Justyna Kabot

	 Cyklicznie	 wracamy	 do	 sprawy	 pusz-
czanych	 luzem	 psów,	 które	 wałęsają	 się	
po	naszych	ulicach.	Część	z	nich	pochodzi	
od	 niefrasobliwych	 właścicieli,	 którzy	 nie	
dopełniają	 swoich	 obowiązków,	 wynikają-
cych	z	faktu	posiadania	pieska.	Są	też	takie	
zwierzęta,	 które	 porzucają	 ludzie	 przejeż-
dżający	przez	naszą	gminę.	
	 Przepisy	dokładnie	określają	obowiązki	
ciążące	 na	właścicielu	 psa.	Pies	wyprowa-
dzany	powinien	być	na	smyczy.	Zwolnienie	
psa	ze	smyczy	dozwolone	jest	tylko	w miej-
scach	 mało	 uczęszczanych	 i	 pod	 warun-
kiem,	 że	 pies	 ma	 nałożony	 kaganiec.	 Ale	
i w takiej	sytuacji	właściciel	powinien	mieć	
nad	 nim	 możliwość	 sprawowania	 bezpo-
średniej	 i	 pełnej	 kontroli.	 Zgodnie	 z	 pra-
wem	lokalnym,	czyli	uchwałą	Rady	Gminy	
Bralin,	 każdy	 właściciel	 zobowiązany	 jest	
też	po	swoim	podopiecznym	posprzątać.
	 Niezachowanie	 należytej	 ostrożności	
przy	 trzymaniu	 psa	 może	 doprowadzić	 do	
wyrządzenia	szkody	przez	psa	 innej	osobie.	
Najczęściej	ta	szkoda	ma	postać	uszkodzenia	
rzeczy,	ale	coraz	częściej	słyszymy	o	przypad-
ku	poważnego	pogryzienia	przez	psa	dziec-
ka	 czy	 nawet	 dorosłej	 osoby.	 W	 zależności	
od	 skutków	 takiego	 niewłaściwego	 trzyma-
nia	 czworonoga	 –	właściciela	może	 spotkać	

Reprezentacje sołeckie 
na turnieju

Kolejna
„wystawka” 
już w marcu

	 Informujemy,	 iż	 najbliższa	 zbiórka	
odpadów	 wielkogabarytowych,	 zużytego	
sprzętu	 elektrycznego	 i	 elektronicznego	
oraz	zużytych	opon	(wyłącznie	z	samocho-
dów	osobowych)	planowana	jest	na	marzec	
2015	roku.	
	 Wystawione	odpady	zbierane	będą	:
-		23	marca	2015	roku	(poniedziałek)	–	Bra-
lin,	

-		24	marca	2015	roku	(wtorek)	–	pozostałe	
miejscowości.	

 Zbiórka obejmuje następujące ro-
dzaje odpadów:
-	lodówki,	zamrażalniki,	pralki,	zmywarki,	
piece	elektryczne,

-	odkurzacze,	czajniki	elektryczne,	miksery,	
radia,	suszarki	do	włosów,

-	telewizory,	monitory,	komputery,	drukar-
ki,	telefony,

-	sprzęt	oświetleniowy,	świetlówki,	żarówki	
energooszczędne,

-	 wiertarki,	 wkrętarki,	 kosiarki,	 piły,	 spa-
warki,

-	i	wiele	innych	urządzeń	elektrycznych,
-	zużyte	meble	(szafy,	fotele,	krzesła,	stoły	
itp.),

-	 wykładziny,	 dywany,	 elementy	 stolarki	
budowlanej,

-	 zużyte	 opony	 (WYŁĄCZNIE	 Z	 SAMO-
CHODÓW	OSOBOWYCH).

	 W	 listopadzie	 br.	 po	 raz	 czwarty	
w  hali	 sportowej	 w	 Łęce	 Opatowskiej	
rozegrany	został	powiatowy	 turniej	 soł-
tysów	i	członków	rad	sołeckich	w	tenisie	
stołowym.	Wzięli	w	nim	udział	 również	
przedstawiciele	 sołectw	 z	 terenu	 gmin-
ny	 Bralin.	 Sędzią	 głównym	 zawodów	
był	 prezes	 Rady	 Powiatowej	 Sołtysów	
w	Kępnie	Stowarzyszenia	Sołtysów	Wo-
jewództwa	 Wielkopolskiego	 Maciej	 Ba-
ciński,	a	organizatorem	wiceprezes	Sto-
warzyszenia	 Sołtysów	w	Powiecie	Kępińskim	Dariusz	Gąszczak.	
Puchary	dla	zwycięzców	ufundowała	Senator	RP	Andżelika	Moż-
dżanowska,	a	nagrody	prezes	Maciej	Baciński.	
	 Reprezentanci	 naszej	 gminy	 zdobyli	 podczas	 turnieju	 trzy	
puchary.	Andrzej	Gogol	 z	Mnichowic	 zajął	 I	miejsce	w	kategorii	
członkowie	rad	sołeckich.	We	wspólnej	kategorii	sołtyski	i	członki-
nie	rad	sołeckich	na	drugim	miejscu	na	pudle	stanęła	Lucyna	Sip,	
sołtys	Działoszy,	a	Maria	Pastusiak,	sołtys	Weronikopola	zajęła	III	
miejsce.	
	 Wszyscy	 uczestnicy	 podziękowali	 za	 organizację	 wspaniałego	
turnieju	i	wyrazili	ochotę	udziału	w	kolejnych	edycjach.	Impreza	
zakończyła	się	wspólnym	poczęstunkiem.

Lucyna Sip

To jest nasz problem 
nie od dziś

mniej	lub	bardziej	surowa	odpowiedzialność	
karna.	Z	uwagi	na	brak	straży	gminnej	man-
dat	karny	może	nałożyć	dzielnicowy.
	 Oby	 nie	 doszło	 do	 tak	 drastycznych	
i  opisanych	 powyżej	 zdarzeń.	 Wystarczy	
jednak	 pojawiające	 się	 uczucie	 strachu	
i paniki,	zwłaszcza	u	dzieci,	wywołane	wi-
dokiem	watahy	psów	przechadzających	się	
obok.	Czy	to	nie	jest	wystarczający	powód,	
aby	poczuć	się	odpowiedzialnym	za	swoje-
go	 pupila?	 A	 pamiętajmy:	 u	 zwierząt,	 jak	
i u ludzi	–	w	grupie	siła.
	 Apelujemy	więc	o	rozwagę	i	właściwą	po-
stawę	właścicieli	psów.	Nie	zapominajmy	też	
o	 naszych	 portfelach,	 które	 mogą	 zubożeć	
po	nałożonym	mandacie	karnym,	a	do	tego	
zmusza	coraz	częściej	nasze	zaniedbanie.

Małgorzata Krzak



5Informacje

listopad/grudzień nr 6 (42)www.bralin.plŻycie Gminy Bralin

 6	 listopada	 2014	 r.	 piętnaście	 par	mał-
żeńskich	z terenu	gminy	Bralin,	które	w mi-
jającym	roku	obchodziły	50.	rocznice	ślubu,	
spotkało	się	na	uroczystości	wręczenia	Me-
dali	za	Długoletnie	Pożycie	Małżeńskie.
	 Rocznica	 ślubu	 to	 rodzinne	 święto	mał-
żonków,	jednak	50.	rocznica	urasta	do	sprawy	
rangi	państwowej.	Na	mocy	ustawy	z	1992	r.	
o	orderach	i	odznaczeniach	osoby,	które	prze-
żyły	w	jednym	związku	50	lat,	w	dowód	uzna-
nia	dla	trwałości	małżeństwa,	nagradzane	są	
Medalem	za	Długoletnie	Pożycie	Małżeńskie	
przyznawanym	przez	Prezydenta	RP.
	 Wśród	osób	wyróżnionych	tym	właśnie	
medalem	w	gminie	Bralin	znaleźli	się	pań-
stwo:	Kazimiera	i	Edward	Dawidowie,	Ge-
nowefa	 i	Stanisław	Dębscy,	Janina	 i	Jerzy	
Górni,	Kazimiera	i	Eugeniusz	Graetzowie,	
Elżbieta	 i	 Mieczysław	 Jarczewscy,	 Ire-
na	 i  Lech	Kaczmarkowie,	 Zofia	 i	 Bernard	
Kokotowie,	Pelagia	 i	 Janusz	Kruszelniccy,	
Teresa	i	Alfons	Nowakowie,	Helena	i	Józef	
Rewerowie,	 Elżbieta	 i	 Czesław	 Słobodzia-
nowie,	Łucja	i	Gerard	Stenclowie,	Urszula	
i	Jerzy	Wanzkowie,	Leokadia	i	Jerzy	Wiśni,	
Genowefa	i	Czesław	Wodnikowie.
	 Część	oficjalna	odbyła	się	w	sali	sesyjnej	
Urzędu	Gminy	Bralin.	Jubilatów	powitała	
kierownik	 Urzędu	 Stanu	 Cywilnego	 Ma-
rzena	Urbańska	–	…Pięćdziesiąt lat temu 
pełni odwagi i młodzieńczego zapału śmia-
ło weszliście w nowe życie, które nauczyło 
Was wiele. Było zapewne w ciągu tych dłu-
gich lat wiele dni radosnych i pięknych. 
Były też dni smutne i przykre, a nawet 
tragiczne. Wszystkie te przeżycie – radości 
i smutki, troski i  obowiązki związały was 
jeszcze bardziej.

	 W	mijającym	roku	w	gminie	Bralin	do	
grona	jubilatów	dołączyły	dwie	pary	mał-
żeńskie,	 które	 świętowały	 60.	 rocznicę	
zawarcia	 małżeństwa,	 czyli	 diamentowe	
gody.	Byli	to	państwo	Jadwiga	i	Stanisław	
Kruszelniccy	 mieszkający	 w	 Nowej	 Wsi	

Diamentowe Gody

Pół wieku ze sobą
	 Słowa	serdecznych	gratulacji	i	życzeń	
przekazali	również	jubilatom	wójt	gminy	
Roman	Wojtysiak	i	przewodniczący	Rady	
Gminy	 Marek	 Fras. Kochać nie znaczy 
o kimś marzyć, kochać nie znaczy o kimś 
śnić, kochać to znaczy komuś wierzyć, ko-
chać to znaczy dla kogoś żyć	 –	 tymi	 sło-
wami	zwrócił	się	do	jubilatów	wójt	gminy,	
podkreślając	wagę	małżeństwa	 i	 jego	 ce-
lów.
	 Najważniejszym	 momentem	 tej	 uroczy-
stości	 jest	zawsze	wręczenie	 jubilatom	medali	
przyznanych	 przez	 Prezydenta	 Rzeczypospo-
litej	 Polskiej.	 W	 imieniu	 Prezydenta	 medale	
wręczył	 wójt	 gminy	Roman	Wojtysiak.	 Toast	

jubileuszowy	 oraz	 drugą	 część	 uroczystości	
zorganizowano	w	miejscowej	restauracji,	gdzie	
życzeniom	 i	 gratulacjom	 nie	 było	 końca.	 Dla	
jubilatów	wzruszający	 program	 literacko-mu-
zyczny	przygotowały,	wraz	z	uczniami	Szkoły	
Podstawowej	w Bralinie,	panie:	Krystyna	Ho-
łoś	i	Katarzyna	Krupa.	Spotkanie	umilił	rów-
nież	 występ	 Zespołu	 „Ale	 Babki”	 z	 Bralina.	
W  uroczystości	 uczestniczył	 także	 przewod-
niczący	 Oddziału	 Rejonowego	 PZERiI	 Alojzy	
Leśniarek,	który	skierował	do	jubilatów	ciepłe	
słowa.
	 Jubilaci	 złożyli	 wyrazy	 uznania	
i wdzięczności	za	zorganizowanie	dla	nich	
takiej	 uroczystości.	 Szanownym	 jubila-
tom	 życzymy	 długich	 lat	 wspólnego	 życia	
w zdrowiu,	szczęściu	oraz	serdecznej	opieki	
osób	najbliższych.

Marzena Urbańska

Książęcej-Parcelach	oraz	państwo	Janina	
i Tadeusz	Wawrzyniakowie	z	Nosali.	Na	
zaproszenie	jubilatów	i	ich	rodzin	z	życze-
niami	przybyli:	wójt	gminy	Roman	Wojty-
siak	i kierownik	USC	Marzena	Urbańska.	
U  państwa	 Wawrzyniaków	 gościł	 także	

Stanisław	Niechciał	 –	 sołtys	wsi	Nosale.	
Jubilatom	 życzymy	 kolejnych	 lat	 wspól-
nego	życia	w	zdrowiu	i	szczęściu	rodzin-
nym.	

Marzena Urbańska

Aż 15 par małżeńskich obchodziło w tym roku 50. rocznicę ślubu

Państwo Kruszelniccy z córką U państwa Wawrzyniaków w Nosalach
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	 Obchody	96.	rocznicy	odzyskania	przez	
Polskę	niepodległości	w	gminie	Bralin	roz-
poczęły	się	mszą	świętą	za	ojczyznę	o	godz.	
11.15	w	kościele	parafialnym	pw.	św.	Anny	
w	Bralinie.
	 Bezpośrednio	po	eucharystii	mieszkań-
cy	 udali	 się	 przed	 Pomnik	 Pamięci	 Ofiar	
Represji	 i	Walk	o	Wolność,	by	oddać	cześć	
poległym	 za	 ojczyznę.	 Wiązanki	 kwiatów	
złożyli	 przedstawiciele	 władz	 samorządo-

	 Boże	Narodzenie	to	uroczystość	dla	ludzi	wiary	nierozerwalnie	
łącząca	się	z	choinką,	opłatkiem,	wieczerzą	wigilijną.	Trudno	dziś	
wyobrazić	sobie	to	święto	bez	choinki,	symbolu	zielonego	drzewka,	
które	w	każdy	dom	wnosi	radość	i	nadzieję.	Biblia	już	mówi	nam	
o	drzewie	rajskim,	którego	nie	mieli	prawa	dotykać	Adam	i	Ewa,	
pierwsi	 rodzice.	 Inne	drzewo	 to	 te,	 	na	którym	umarł	na	Golgo-
cie	Zbawiciel	 świata.	Kult	 drzew	był	 znany	 od	początku	 ludzko-
ści,	 należąc	 do	 najbardziej	 rozpowszechnionych	 symboli	w	 życiu	
człowieka.	Wielu	znawców	tematu	twierdziło,	że	rodowód	drzewka	
choinkowego	wiąże	się	z	tradycją	stawiania	go	w	przedsionkach	ko-
ściołów	w	czasie	adwentu.	Drzewka	te	symbolizowały,	wyobrażały	
rajskie	drzewo	życia.	Zawieszano	na	nich	opłatki	symbolizujące	ła-
ski	udzielone	przez	Chrystusa.	Zwyczaj	ustawiania	ich	w domach	
narodził	 się	w	Alzacji	 około	 1495	 r.	 Systematycznie	 zwyczaj	 ten	
rozpowszechniał	się	w	całej	Europie.	W	Polsce	zagościł		na	przeło-
mie	XVIII	-	XIX	wieku.

Wyjątkowa noc, która daje nadzieję i światło

W rocznicę
niepodległości

wych,	delegacje	szkół,	 lokalnych	
organizacji	 i	 komitetów	 wybor-
czych.
	 Na	 dalsze	 świętowanie	 Dnia	
Niepodległości	 mieszkańcy	 za-
proszeni	 zostali	 do	 świetlicy	
„Tęcza”	 w	 Bralinie.	 Okolicz-
nościowy	 program	 artystyczny	
przygotowali	uczniowie	i	nauczy-
ciele	 Gimnazjum	 im.	 Polskich	
Noblistów	 w	 Bralinie.	 Tego	 też	
dnia	uroczyście	zostały	wręczone	
medale	 „Pro	 Patria”	 dla	 dwóch	
mieszkańców	gminy	Bralin:	pana	

Tadeusza	 Kłodnickiego	 i  pana	
Józefa	 Zielińskiego	 za	 zasługi	
w kultywowaniu	pamięci	o walce	
o	niepodległość	Rzeczypospolitej	
Polskiej.	To	polskie	odznaczenie	
cywilne	 przyznawane	 jest	 przez	
kierownika	 Urzędu	 do	 Spraw	
Kombatantów	 i	 Osób	 Represjo-
nowanych,	 a	 wnioskowali	 o  nie	
senator	 RP	 Andżelika	 Możdża-
nowska	 i	 wójt	 gminy	 Bralin	
Roman	 Wojtysiak.	 Ze	 względu	
na	 stan	 zdrowia	 pan	 Kłodnicki	
przyjął	 odznaczenie	 w  domu,	

a  pan	 Zieliński	 w	 obecności	 wszystkich	
zgromadzonych	na	uroczystości.
	 W	uroczystościach	uczestniczyli	przedsta-
wiciele	władz	samorządowych,	radni	gminni	
i	powiatowi,	sołtysi,	lokalne	organizacje,	pla-
cówki	 oświatowe  	 i	 mieszkańcy.	 Uroczysty	
charakter	 święta	 podkreślała	 też	 obecność	
pocztów	sztandarowych	jednostek	OSP	z	te-
renu	gminy	i	placówek	oświatowych.
	 Pełni	 artystycznych	 wrażeń	 i	 patrio-
tycznych	treści	zakończyliśmy	gminne	ob-
chody	96.	rocznicy	odzyskania	przez	Polskę	
niepodległości.

mak

 W kościele filialnym w Mnichowicach 23 listopada odbyła się uroczy-
stość odpustowa z tytułu św. Katarzyny Aleksandryjskiej. Uroczystości 
przewodniczył i kazanie wygłosił ks. kan. Jerzy Palpuchowski, dziekan 
i proboszcz parafii pod wezwaniem św. Marcina w Kępnie.  

	 Zasiadając	do	wieczerzy	wigilijnej,	łamiemy	się	opłatkiem.	Jest	
to	zwyczaj	jedyny	w	swoim	rodzaju,	nawiązujący	do	chleba	eucha-
rystycznego,	pod	postacią	którego	Chrystus	przebywa	wśród	nas	
na	ziemi.	Nazwa	opłatek	pochodzi	od	 łacińskiego	słowa	oblatum	
(dar	ofiarny)	i	oznacza	rodzaj	przaśnego	chleba	pieczonego	w	for-
mie	bardzo	 cienkich	opłatków.	Na	początku	wieczerzy	po	 odczy-
taniu	fragmentu	z	Ewangelii,	odśpiewaniu	kolędy	głowa	rodziny,	
biorąc	do	ręki	opłatek,	dzieli	go	między	zasiadających	do	wieczerzy	
następnie	łamiąc	opłatek,	składamy	sobie	życzenia.
 „Bóg się rodzi…” Nowe życie, nowa nadzieja. Niech ta 
Noc Nowego Życia będzie dla nas i wszystkich ludzi napo-
tkanych wśród codziennych trosk wezwaniem do POKOJU, 
RADOŚCI, a  przede wszystkim MIŁOŚCI, Miłości,  której 
Bóg JEST hojnym OBDAROWUJĄCYM, bez wyjątku każde-
go.

Duszpasterze parafii Bralin

Szopka bożonarodzeniowa na Pólku

Podczas rozmowy z p. J. Zielińskim i jego córką

Wojt Roman Wojtysiak wręcza odznaczenie Tadeuszowi Kłodnickiemu
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Pasowanie na 
ucznia

	 19	listopada	odbyła	się	uroczystość	paso-
wania	na	ucznia	klasy	I.	Na	ten	dzień	dzieci	
klasy	 pierwszej	 czekały	 z	 niecierpliwością.	
Uczniowie	 włożyli	 wiele	 pracy	 i	 wysiłku	
w  przygotowanie	 tego	 niezwykle	 ważnego	
dla	nich	święta.	W	organizację	uroczystości		
włączyli	 się	 rodzice	 dzieci,	 którzy	 dołożyli	
starań,	 aby	 ten	 dzień	 pozostał	 w	 pamięci	
ich	pociech	na	długo.	Uczniowie	stanęli	na	
wysokości	 zadania	 i	 przygotowali	wspania-
ły	 występ.	 Wszyscy	 chętni	 do	 uzyskania	
miana	 „ucznia”	 musieli	 stanąć	 oko	 w	 oko	
ze  straszliwym	 królem	 Ołówkosem,	 który	
włada	światem	Szkołolandii.	Król	przygoto-
wał	szereg	zadań.	Dzieci	recytowały	wiersze,	
śpiewały	piosenki	i	tańczyły.	Pokazały	wiele	
swoich	talentów.	Na	twarzach	rodziców	było	
widać	 ogromne	 wzruszenie.	 Po	 zaliczeniu	
wszystkich	 zadań	 król	 Ołówkos	 uznał,	 że	
dzieci	 są	 gotowe	 do	 wkroczenia	 do	 świata	

Dzieci mają swoje prawa
	 20	 listopada	 po	 raz	 pierwszy	w	Polsce	
obchodzony	 był	 Ogólnopolski	 Dzień	 Praw	
Dziecka.	Ustanowienie	takiego	dnia	ma	na	
celu	uświadomienie	dzieciom,	iż	mają	swoje	
prawa	i	powinny	wiedzieć,	jak	z	nich	korzy-
stać.	 Stąd	 też	 nauczycielki	 podczas	 zajęć	
i zabaw	w	przedszkolu	podejmowały	cieka-
we	inicjatywy,	które	stały	się	okazją	do	roz-
mów	o	prawach	dziecka	i	 jego	potrzebach,	
nie	tylko	edukacyjnych.

Przedstawienie ,,Futerko jeżyka”
	 Dnia	21.11.2014	r.	w	bralińskim	przed-
szkolu	 aktorzy	 z	 Wrocławia	 zaprezento-
wali	 dzieciom	 teatrzyk	 „Futerko	 jeżyka”.	
Przedszkolaki	 mogły	 podziwiać	 bajkową	
scenografię,	 efekty	 świetlne,	 dźwiękowe	
i  wspaniałą	 grę	 aktorów.	 Ponadto	 mia-
ły	 możliwość	 uczestniczenia	 w	 zabawach	
i  tańcach	 proponowanych	 przez	 artystów.	
Podczas	przedstawienia	na	 twarzach	dzie-
ci	 gościł	uśmiech,	 gdyż	 teatrzyk	był	pełen	
humorystycznych	 scen.	 Uważni	 widzowie	
z  pewnością	 zrozumieli,	 jakie	 przesłanie	
niosło	 ze	 sobą	 to	 przedstawienia:	 dobro	
zwycięża	 zło.	 Bilety	 wstępu	 na	 teatrzyk	
ufundowała	dzieciom	Rada	Rodziców.		

Dzień Pluszowego Misia
	 Światowy	Dzień	Pluszowego	Misia	przy-
pada	 	 25	 listopada,	 tego	 też	 dnia,	 kolejny	
już	raz,	świętowaliśmy	go	w	naszej	placów-
ce.	Dzieci	przyniosły	do	przedszkola	swoje	
ulubione	pluszaki,	prezentowały	maskotki		
na	tle	grupy.	Przedstawiły	imię	ukochanego	
misia	oraz	jego	pochodzenie.	Podczas	zajęć	
uczyły	 się	 rozróżniać	 i	 nazywać	 bajkowe	

Zespół	Szkół	im.	Ks.	Michała	Przywary	i	Rodziny	Salomonów	w	Nowej	Wsi	Książęcej

Szkołolandii.	Pani	dyrektor	Elżbieta	Kurop-
ka	dokonała	uroczystego	aktu	pasowania	na	
ucznia.	Na	tę	ważną	uroczystość,	oprócz	ro-
dziców	i dyrekcji,	zostali	zaproszeni	goście:	
zastępca	wójta	gminy	Robert	Kieruzal	oraz	
kierownik	referatu	Oświaty,	Kultury,	Spor-
tu	i	Promocji	Gminy	Sławomir	Bąk.	Dzieci	
otrzymały	pamiątkowe	dyplomy	 i	prezenty	
przygotowane	przez	rodziców.	

Marta Kaczmarek

Niecodzienny 
gość

	 8	 grudnia	 2014	 roku	 Publiczne	 Przed-
szkole	w	Nowej	Wsi	Książęcej	odwiedził	nie-
codzienny	 gość.	 Z	 tej	 okazji	 przedszkolaki	
wraz	 z	 wychowawczyniami	 przygotowały	
wiersze,	piosenki,	tańce	oraz	krótkie	insceni-
zacje	świąteczne.	Do	przedszkola	zaproszo-
no	gości.	Przybyli	 rodzice	dzieci	 i	dyrektor	
szkoły	Elżbieta	Kuropka,	 która	 przywitała	
wszystkich	zebranych	i	zaprosiła	do	wspól-
nej	 zabawy.	 Przy	 zapachu	 kawy	 i	 słodkim	

poczęstunku	spotkanie	przebiegało	w	miłej	
i przyjaznej	atmosferze.	Występ	dzieci	został	
nagrodzony	gromkimi	brawami,	po	czym	do	
sali	wkroczyła	Śnieżynka	z	Elfem.	Animato-
rzy	włączyli	dzieci	do	wspólnej	zabawy.	Były	
tańce,	różne	konkurencje	sportowe,	malowa-
nie	twarzy	i	balony.	Na	koniec	zmęczone,	ale	
szczęśliwe	dzieci	usłyszały	dźwięk	dzwonka	
należącego	do	zbliżającego	się	Św.	Mikołaja.	
Dzieci	miały	okazję	przywitać	się,	przytulić	
i	 usiąść	 na	 kolanach	 Świętego.	W	 nagrodę	
za	bycie	grzecznym,	recytację	wierszyka	lub	
zaśpiewanie	 piosenki,	 każde	dziecko	 otrzy-
mało	podarunek.	Pamiątkowe	zdjęcia	długo	
będą	przypominać	ten	niezwykły	dzień,	któ-
ry	wprawił	wszystkich	w	świąteczny	nastrój.

Ewelina Patyk

Z życia przedszkola ,,Kwiaty Polskie” w Bralinie
postacie	 misiów,	 tańczyły	 z	 ma-
skotkami,	 malowały	 ich	 portre-
ty,	 układały	 ,,misiowe”	 puzzle.	
Miłym	 akcentem	 tego	 dnia	 było	
oglądanie	bajki	o	Misiu	Uszatku	
oraz	słodki	poczęstunek	–	soczek	
i	ciasteczko	o	kształcie	Misia	Lu-
bisia.

Góra Grosza
	 Tegoroczna	 akcja	 Góra	 Gro-
sza,	 organizowana	 przez	 To-
warzystwo	 Nasz	 Dom,	 trwała	
od	 24	 listopada	 do	 5	 grudnia.	
„Kwiatuszki”	 bardzo	 zaangażo-
wały	się	w	tę	akcję.	 	Codziennie	
przynosiły	do	przedszkola	pojemniki	pełne	
grosików,	 które	 zalegały	 w	 portfelach	 ro-
dziców	i	dziecięcych	skarbonkach.	Zebrane		
pieniądze		wzbogacą	fundusz	przeznaczony	
na	 dofinansowanie	 domów	 dla	 dzieci,	 ro-
dzinnych	domów	dziecka	oraz	zawodowych	
rodzin	zastępczych.		Dzięki	tej	akcji	dzieci	
uczą	 się	podstawowych	zasad	humanizmu	
i otwartości	na	potrzeby	innych	ludzi.

Mikołajki
	 Grudzień	 jest	 bardzo	 pracowity	 dla	
Świętego	Mikołaja.	W	dzień	 	 imienin	pra-
gnie	 on	 obdarować	 wszystkich	 swoją	 do-
brocią.	 Wyrusza	 do	 ludzi	 osobiście,	 albo	
wysyła	 swoich	 pomocników.	 W	 tym	 roku	
święty	 Mikołaj	 zapowiedział,	 że	 odwiedzi	
nasze	 przedszkole	 5.12.2014	 r.	 Tego	 dnia	
dzieciaki	 od	 rana	 z	 nosami	 przyklejonymi	
do	 szyb	 wyglądały	 miłego	 gościa.	 Speku-
lowały	 też	na	 temat,	w	 jaki	 sposób	dotrze	
on	 na	 wyznaczone	 miejsce.	 Święty	 Miko-

łaj	wysłał	do	przedszkola	dwóch	pomocni-
ków,	 którzy	 przybyli	 w	 asyście	 śnieżynek	
i	elfów.	Ich	przybycie	obwieścił	głos	dzwo-
neczków.	Dwaj	 	mili	 goście	w	 czerwonych	
kubraczkach	odwiedzali	sale	zabaw	przed-
szkolaków	 i	 wręczali	 dzieciom	 prezenty.	
W  podzięce	 przedszkolaki	 prezentowały	
Mikołajom	wiersze	i	piosenki	oraz	zaprosiły	
ich	do	wspólnej	zabawy.	Spotkanie	przebie-
gało	w	miłej	atmosferze,	a	otrzymane	pre-
zenty	 sprawiły	 dzieciom	wiele	 radości.	Do	
organizacji	mikołajek	w	przedszkolu	przy-
czynili	się	rodzice	z	Rady	Rodziców.	Wszyst-
kim	zaangażowanym	w	mikołajkową	akcję	
należą	się	ogromne	podziękowania.

Małgorzata Bernara

,,Aby święta Bożego Narodzenia
były bliskością i spokojem,

a nowy rok – dobrym czasem”.
życzy:

 społeczność Przedszkola ,,Kwiaty Polskie”
w  Bralinie
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	 Corocznie	 obchody	 święta	 szkoły	 były	
ściśle	 związane	 z	 patronami	 gimnazjum,	
czyli	z	noblistami.	Tym	razem	zdecydowali-
śmy	się	pójść	o	krok	dalej.	Postanowiliśmy	
udowodnić,	 że	 wielkość	 człowieka	 nie	 za-
leży	od	nagród,	 tytułów,	ale	od	tego	 jakim	
jest,	 co	 sobą	 reprezentuje,	 czy	 realizuje	
swoje	pasje,	wciela	marzenia	w	życie.	Wy-
braliśmy	dziewięć	znamienitych	jednostek,	
wyjątkowych	w	swoich	dziedzinach,	pasjo-
natów	tego,	co	robili.	I	nie	był	to	wybór	ła-
twy.	A	byli	to:	Krystyna	Chojnowska–List-
kiewicz,	 Kazimierz	 Michałowski,	 Wanda	
Rutkiewicz,	Tony	Halik,	Elżbieta	Dzikow-
ska,	Wanda	Błeńska,	Zbigniew	Rybczyński,	
Krzysztof	Komeda,	Andrzej	Strumiłło.	Za-
dania	 uczniów	 polegały	 przede	wszystkim	
na	tym,	aby	pokazać	ważne	momenty,	chwi-
le	z	życia	tych	jednostek	w	formie	komiksu	
zarówno	multimedialnego	 jak	 i	 wersji	 pa-

Jesienne wietrzenie szafy
	 Od	3	do	20	listopada	w	szkole	odbyła	się	
zbiórka	zimowej	odzieży	używanej	„Jesien-
ne	wietrzenie	 szafy”.	 Samorząd	Uczniow-
ski	 zorganizował	 ją	 z	myślą	 o	 potrzebują-
cych	rodzinach	z	naszej	gminy.	Akcja	była	
współorganizowana	 z	 Gminnym	 Ośrod-
kiem	Pomocy	Społecznej	w	Bralinie.	Kolej-
na	zbiórka	już	wiosną!	

Zbiórka makulatury
	 Makulatura	 to	niepotrzebne	 lub	znisz-
czone	 wyroby	 papiernicze,	 nadające	 się	
bezpośrednio	 do	 wtórnego	 wykorzystania	
w	 innych	 celach	 niż	 były	 przeznaczone	
pierwotnie	lub	nadające	się	jako	jeden	z su-
rowców	 do	 produkcji	 nowego	 papieru.	 Po	
raz	kolejny	została	zorganizowana	zbiórka	
makulatury	pod	kierunkiem	pań:	Barbary	
Kamoś	oraz	Joanny	Wieloch.	Głównym	jej	
celem	 było	 promowanie	 dbałości	 o	 środo-
wisko	poprzez	oddawanie	surowców	nada-
jących	 się	 do	 recyklingu.	 Zwyczajem	 jest	
również	 wyłanianie	 klasy,	 która	 zbierze	
największą	 ilość	makulatury.	W	 tym	 roku	
również	nie	było	niespodzianki	w	przyzna-
niu	pierwszego	miejsca,	gdyż	po	raz	kolejny	
pierwsze	 miejsce	 zdobyli	 wychowankowie	
Jolanty	Cudniewicz	 –	 klasa	 IV	 b.	Wszyst-
kim	uczniom,	którzy	włączyli	się	w	zbiórkę	
makulatury	bardzo	dziękujemy	i	zaprasza-
my	do	dalszego	zbierania.

Maleńka Miłość zbawi świat…
	 Góra	 grosza	 to	 akcja	 organizowana	
na	 terenie	 całej	Polski.	 Zbiórka	 polega	na	

Gimnazjum	im.	Polskich	Noblistów	w	Bralinie

Jestem zakładnikiem własnych marzeń… 
 10 grudnia w Gimnazjum im. Polskich Noblistów w Bralinie obchodziliśmy uroczyście Święto Szkoły. Hasło tego dnia 
brzmiało: Jestem zakładnikiem własnych marzeń. Wielcy, choć mało znani – rzecz o wybitnych Polakach. 

pierowej.	 Gimnazjaliści	 odczytywali	 także	
fragmenty	 pamiętników	 przez	 siebie	 na-
pisanych,	wcielali	 się	w	postaci,	o	których	
mówiliśmy	 tego	dnia.	 	Przygotowali	 także	
atrybuty	kojarzone	z	tymi	osobami.		Wśród	

uczniów,	na	kilka	dni	przed	 tym	świętem,		
przeprowadzono	ankietę	w	formie	elektro-
nicznej	 dotyczącą	 tego	 czy	 wiedzą,	 kto	 to	
jest	wybitny	człowiek,	co	rozumieją	pod	ha-
słami:	marzenia,	pasja,	sukces.	Pytania	do-
tyczyły	także	sprawdzenia	ich	wiedzy	z róż-
nych	dziedzin	kultury	–	 literatury,	 rzeźby,	
filmu,	muzyki.	Przyznać	należy,	że	wyniki	
były	imponujące.	Zaprezentowano	je	i	omó-
wiono	 na	 forum	 szkoły.	 Całość	 zwieńczył	
film	 o	Wandzie	Rutkiewicz	 „Miejsce	 prze-
klęte,	góra	pięciu	bogów”.	
	 Dzień	 ten	można	 uznać	 za	 udany.	Wi-
dać	bowiem	było	duże	zaangażowanie	mło-
dzieży,	zainteresowanie	osobami,	o	których	
mówiliśmy.	Miejmy	nadzieję,	że	to	zachęci	
gimnazjalistów	do	dalszych	poszukiwań,	do	
zgłębiania	wiedzy	i	wertowania	w	życiory-
sach	ciekawych	ludzi	wokół	nas.

Agnieszka Balcerzak

Szkoła	Podstawowa	im.	Mikołaja	Kopernika	w	Bralinie

Nie tylko zdobywają wiedzę, ale też uczą się postaw
składaniu	 do	 puszki	 drobnych	monet,	 tak	
zwanych	 groszówek.	 Wszystkie	 zebrane	
monety	 przekazywane	 są	 Towarzystwu	
„Nasz	 Dom”,	 które	 zgromadzone	 pienią-
dze	 przekazuje	 na	 realną	 pomoc	 dzieciom	
przebywającym	 w	 rodzinach	 zastępczych,	
rodzinnych	 domach	 dziecka,	 domach	 dla	
dzieci	oraz	 innych	 formach	opieki.	W	tym	
roku	udało	nam	się	zebrać	29	220	monet,	
co	łącznie	dało	kwotę	785	złotych	96	groszy.	
Zebrana	 kwota	 świadczy	 o	 empatii	 i	 zro-
zumieniu	 uczniów	 z	 naszej	 szkoły	 wobec	
dzieci	 przebywających	 w	 domach	 dziecka.	
Wszystkim	 wolontariuszom	 oraz	 darczyń-
com	serdecznie	dziękujemy.

Być jak święty Mikołaj 
	 Pod	tym	hasłem	odbywała	się	tegorocz-
na	 akcja	 zbiórki	 zabawek	 zorganizowana	
przez	 bibliotekę	 szkolną.	 Do	 akcji	 zorga-
nizowanej	 przez	 bibliotekę	 szkolną	 włą-
czyli	 się	 aktywnie	
najmłodsi	 uczniowie	
naszej	 szkoły,	 choć	
nie	zabrakło	również	
dzieci	 ze	 starszych	
klas.	Tegoroczna	ak-
cja	 poświęcona	 była	
zbiórce	 zabawek	 dla	
dzieci	 przebywa-
jących	 na	 oddziale	
dziecięcym	 szpitala	
w	Kępnie.	Wszystkie	
zebrane	dary	zostały	
przekazane	 w	 darze	

mikołajkowym	 5	 grudnia.	 Poprzez	 tę	 ak-
cję	pragnęliśmy	umilić	młodym	pacjentom	
pobyt	 w	 szpitalu.	 Zabawa	 choć	 na	 chwilę	
pozwoli	 im	 zapomnieć	 o	 chorobie.	 Uda-
ło	 się	 zebrać	 wiele	 zabawek,	 co	 świadczy	
o dobrym	serduszku	dzieci	z	naszej	szkoły.	
Wszystkim	 uczniom,	 którzy	 włączyli	 się	
w akcję	serdecznie	dziękujemy.

Mikołajki
	 Jak	 co	 roku	uczniów	naszej	 szkoły	od-
wiedził	 święty	Mikołaj.	W	 tym	roku	zawi-
tał	do	nas	w	piątek,	5	grudnia.	W	tym	dniu	
wszystkie	dzieci	ubrane	były	w	kolory	przy-
pominające	 świętego,	 w	 barwy	 czerwone.	
Każdy	 uczeń	 mógł	 spotkać	 świętego	 Mi-
kołaja	 nie	 tylko	na	 korytarzu	 ale	 również	
w	 klasie.	 Święty	 Mikołaj	 wraz	 ze	 swoimi	
pomocnikami	roznosił	grzecznym	dzieciom	
podarunki.	

Joanna Wieloch

Prezentacja atrybutów wybitnych Polaków

W szkole roiło się od czerwonych atrybutów mikołajkowych
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	 W	ramach	projektu	„Teraz	my!	
Pokolenie	 60+”	 realizowanego	
przez	 Stowarzyszenie	 Przyjaciół	
Ziemi	 Bralińskiej	 w  partnerstwie	
z	Biblioteką	Publiczną	w	Bralinie	
odbyły	się	trzy	niezwykle	interesu-
jące	spotkania	autorskie	skierowa-
ne	do	seniorów.
	 Pierwsze	 spotkanie	 odbyło	 się	
we	 wrześniu,	 a	 jego	 gościem	 był	
Łukasz	 Wierzbicki,	 pisarz	 i  po-
dróżnik.	 Autor	 opowiedział	 ze-
branym	 o  niezwykłym	 człowieku,	
poznańskim	 podróżniku	 Kazimie-
rzu	 Nowaku,	 który	 w	 latach	 30.	
XX	 wieku	 rowerem	 przemierzył	
całą	Afrykę	z	północy	na	południe	
i	z powrotem	z	południa	na	północ.	
Podróż	 zajęła	 mu	 5	 lat.	 Ze	 swej	
podróży	słał	relacje	do	żony,	które	
potem	 ukazywały	 się	w	 gazetach.	
Ł.  Wierzbicki	 książki	 w	 ciekawy	
sposób	 przy	 pomocy	 prezenta-
cji	 multimedialnej	 opowiedział	
uczestnikom	 spotkania	 o	 niezwy-
kłym	podróżniku	 i	 o	 tym,	 jak	 po-
wstawała	ta	książka.	Po	spotkaniu	
autor	 chętnie	 dawał	 autografy,	
a także	zamieszczał	dedykacje.
	 Gościem	drugiego	spotkania,	które	mia-
ło	 miejsce	 w	 październiku,	 był	 Zbigniew	
Kołba,	 autor	 książki	 „Krioterapia.	 To	
warto	 wiedzieć”.	 Fizjoterapeuta	 w	 prosty,	
przystępny	sposób,	w	oparciu	o	własne	do-
świadczenia	zdobyte	w	czasie	prowadzenia	
gabinetu	 krioterapii,	 mówił	 o	 leczniczym	
działaniu	 niskich	 temperatur,	 sposobach	
leczenia	bezsenności,	a	także	o	najbardziej	
uciążliwych	problemach	zdrowotnych	oraz	
pomocnych	technikach	relaksacyjnych.	Wy-
jaśniał,	jak	można	sobie	pomagać	najprost-
szymi,	dostępnymi	dla	każdego	metodami.	
W	czasie	spotkania	dowiedzieliśmy	się,	kie-
dy	 zimno	 leczy,	 a	kiedy	powoduje,	 że	 cho-
rujemy.	 Usłyszeliśmy	 o	 korzyściach,	 jakie	
niosą	ze	sobą	zabiegi	krioterapii	miejscowej	
w	leczeniu	np.	kolan,	kręgosłupa,	stłuczeń,	
skręceń.	Zbigniew	Kołba	uświadomił	także	
słuchaczom,	 dlaczego	 minerały,	 witaminy	
czy	 wapń	 nie	 są	 przyswajane	 przez	 orga-
nizm,	 pomimo	 że	mogą	 być	 zjadane	 regu-
larnie	 oraz	 co	 jest	 powodem	bólu	 stawów.	
Każdemu	uczestnikowi	spotkania	poradził	
zakupić	żyworódkę	pierzastą	-	roślinę,	któ-
ra	ma	szerokie	spectrum	działania	oraz	mi-
łorząb	japoński,	który	jest	ważny	w	ukrwie-
niu	naczyń	krwionośnych	zarówno	w	sferze	
mózgowej	jak	i	naczyń	włosowatych	wystę-
pujących	 w	 mięśniach.	 Spotkanie	 zakoń-
czyło	 się	 dyskusją,	 wymianą	 doświadczeń	
i	 porad,	 m.in.	 jak	 wyleczyć	 zimne	 stopy	
i  dłonie.	 Pan	Zbigniew,	 kończąc	 prelekcję,	
pokazał	 kilka	 prostych	 ćwiczeń	 poprawia-
jących	nie	tylko	ukrwienie,	oddychanie	ale	

Biblioteka dla seniorów

i samopoczucie.	Zachęcił	także	uczestników	
wykładu	do	lektury	swojej	publikacji,	którą	
można	wypożyczyć	w	Bibliotece	Publicznej	
w	Bralinie.
	 Na	 ostatnim	 spotkaniu,	 w	 listopadzie	
2014	 r.,	 gościła	 autorka	 książek	 dla	 doro-
słych	i	młodzieży,	eseistka	i	poetka,	 laure-
atka	wielu	nagród	 literackich,	Marta	Fox.	
Autorka	ma	w	 swym	 dorobku	 44	 książki,	
w których	pisze	o	problemach	współczesnej	
młodzieży,	związanych	głównie	z	dojrzewa-
niem	 emocjonalnym,	 środowiskiem	 szkol-
nym	i	rodzinnym.	
	 W	trakcie	spotkania	autorka	zaprezen-
towała	publiczności	książki	dla	czytelników	

dorosłych:	 „Autoportret	 z	 lisiczką”	
oraz	 „Święta	 Rito	 od	 Rzeczy	 Nie-
możliwych”,	powieści	 szczególnie	 jej	
bliskie,	 stanowiące	 auto	biog	rafi	czną		
próbę	 podsumowania	 osobistego	
i twórczego	życia	pisarki.	Marta	Fox	
promowała	w	Bralinie	również	tego-
roczne	 publikacje	 –	 swoją	 pierwszą	
opowieść	dla	dzieci	 „Przybij	 piątkę”	
oraz	 kolejną	 powieść	 dla	 młodzieży	
–	„Zołzunie”.	Literacki	świat	bohate-
rów	Marty	Fox	 jest	bliższy	 czytelni-
kom,	którzy	nie	ograniczają	się	tylko	
do	czytania	książek,	ale	równie	chęt-
nie	kontaktują	się	z pisarką	poprzez	
jej	stronę	internetową,	bloga	czy	też	
konto	na	facebooku.	Pani	Marta	ceni	
sobie	spotkania	autorskie,	bo	bezpo-
średni	 kontakt	 z	 czytelnikami	 doła-
dowuje	ją	pozytywną	energią	i	inspi-
ruje.	
	 Miła	 i	 sympatyczna	 atmosfera	
podczas	 spotkania	 umożliwiła	 słu-
chaczom	poznanie	Marty	Fox	od	stro-
ny	prywatnej	–	jako	ciepłej,	radosnej,	
energicznej	 mamy	 i	 babci,	 a  także	
osoby	otwartej,	 znającej	dobrze	pro-
blemy	 ludzi.	Wiele	 osób	 skorzystało	

z  możliwości	 nabycia	 jej	 powieści,	 które	
autorka	 z	 chęcią	 podpisywała.	 Osobom,	
które	chcą	dowiedzieć	się	więcej	o	twórczo-
ści	pisarki,	przekazujemy	adres	strony	 in-
ternetowej:  www.martafox.pl.	 Zapraszamy	
również	 do	naszej	 biblioteki,	 gdzie	można	
wypożyczyć	książki	pani	Marty.
	 	 	W	 ramach	 projektu	Biblioteka	Publicz-
na	w	Bralinie	zakupiła	audiobooki	(książki	
mówione).	Wśród	nich	znajduje	się	literatu-
ra	sensacyjna,	polska	klasyka	oraz	literatu-
ra	obyczajowa,	każdy	znajdzie	 coś	dla	 sie-
bie.	 Zachęcamy	 do	 korzystania	 z	 zasobów	
naszej	placówki.	

Ewa Jędrysiak

Lp. Jednostka OSP Data Godzina Miejsce

1. OSP	Weronikopole 06.02.2015	r. 18.00 Dom	Ludowy

2. OSP	Tabor	Wielki	 13.02.2015	r. 18.00 Dom	Strażaka

3. OSP	Nowa	Wieś	Ks. 17.02.2015	r. 18.00 Wiejski	Dom	Kultury

4. OSP	Mnichowice	 20.02.2015	r. 18.00 Dom	Strażaka

5. OSP	Czermin	 27.02.2015	r. 18.00 Świetlica	Wiejska

6. OSP	Bralin	 06.03.2015	r. 18.00 Sala	OSP

7. OSP	Gola 14.03.2015		r. 18.00 Dom	Strażaka

8. OSP	Chojęcin 20.03.2015	r. 18.00 Dom	Ludowy

Harmonogram
Walnych Zebrań Sprawozdawczych w jednostkach OSP w 2015 r.

Podczas spotkania z Martą Fox

Na spotkaniu z Łukaszem Wierzbickim
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	 Wraz	z	grupą	inicjatywną	„Sofresh	project”	
stowarzyszenie	 -	 w	 roli	 patrona	 zrealizowa-
ło	 projekt	 pod	 nazwą	 „Backstage	muzyczny”,	
który	 otrzymał	 dofinansowanie	 ze	 środków	
Programu	FIO	w	ramach	konkursu	Mikrodo-
tacji	 Wielkopolska	 Wiara	 2014.	 Grupę	 inicja-
tywną	tworzyły	trzy	osoby,	które	są	członkami	
młodzieżowego	 zespołu	 SoFresh.	 Członkowie	
zespołu	od	2011	r.	brali	udział	w	szeregu	pro-
jektów	 kulturalno-społecznych	 realizowanych	
przez	organizacje	pozarządowe	oraz	instytucje	
samorządowe.	Projekt	składał	się	z	trzech	głów-
nych	komponentów:	warsztaty	muzyczne	–	ka-
tedra	muzyczna	radia	BRALIN	FM,	warsztaty	
muzyczne	–	backstage	zespołów	oraz	produkcja	
utworów	akustycznych.	Kwota	otrzymanej	mi-
krodotacji	to	5 000	zł.	
	 Od	 połowy	 września	 do	 końca	 listopada	
dzieci	 i	 młodzież	 uczestniczyła	 w	 poszcze-
gólnych	 panelach	 warsztatowych,	 które	 od-
bywały	 się	 w	 Świetlicy	 Środowiskowo-Profi-
laktycznej	 „Tęcza”	 oraz	 w	 kinie	 w	 Bralinie.	
Swoim	obszarem	realizowane	warsztaty	obej-
mowały	następujące	bloki	przedmiotowe	oraz	
naukę	 gry	 na	 następujących	 instrumentach:	
instrumenty	 klawiszowe	 –	 pianino,	 organy,	
keyboard;	 instrumenty	 strunowe	 –	 gitara	
klasyczna,	akustyczna,	basowa	i	elektryczna;	

	 Koniec	roku	to	jak	zwykle	czas	podsumo-
wań	i	rozliczeń.	Każdy	stara	się	dokonać	bilan-
su		zysków	i	strat.	Dla	oddziału	rejonowego	był	
to	bardzo	ciekawy	i	dobry	rok.	Szeregi		związ-
ku	rosną,	choć		wciąż	zbyt	wielu	członków	od-
chodzi	już		na	zawsze,		pozostawiając		po	sobie	
puste	 miejsce	 w	 domu	 rodzinnym	 i	 w	 kole,	
a w	pamięci	kolegów	i	przyjaciół	wspomnienia	
wspólnie	przeżytych	chwil.		W okresie	letnim	
zarząd	oddziału	skupił	się	na	organizowaniu	
wyjazdów	na	wczasy	i	wycieczki	jednodniowe	
(o	czym	pisałam	w	ostatnim	numerze).	W	tym	
czasie	 seniorzy	 spotykali	 się	 też	 na	 wspól-
nych	 biesiadach	 przy	 grillu,	 z	 pieczonymi	
kiełbaskami,	 śpiewali	 wspólnie	 znane	 pieśni	
biesiadne,	 wymieniali	 się	 doświadczeniami,	
zawiązywali	 nowe	 przyjaźnie.	 W	 okresie	 je-
siennym	 w	 kołach	 odbywały	 się	 statutowe	
Dni	Seniora	i	Inwalidy,	które	jak	zawsze	miały	
bardzo	różne	formy.	Od	zwyczajnego	spotka-
nia	 przy	 dobrym,	 często	 domowym,	 obiedzie	
do	dużych	imprez	w	lokalach,	kończących	się	
wspaniałą	 zabawą	 taneczną.	Na	 zaproszenia	
zarządów	kół	w	tych	imprezach	uczestniczyli	
członkowie	Prezydium	Oddziału	Rejonowego,	
włodarze	gmin,	sponsorzy	i	inni	znakomici	go-
ście.	Dzień	Seniora	i	Inwalidy	to	dla	zarządu	
koła	czas	podsumowania	rocznej	pracy,	ale	też	
okazja	do	podziękowania	wielu	ludziom	za	po-

Stowarzyszenie	ARTwarium
Wiadomo	nie	od	dziś,	że	młodzieżowe	stowarzyszenie	ARTwarium	skupiające	wokół	siebie	młodzież	z	całego	regionu	kępińskiego	wy-
rasta	swoim	korzeniami	z	działalności	muzycznej.	Również	w	jesienno-zimowym	sezonie	projektowym	nie	zapomnieli	oni	o	potrzebie	
dalszego	rozwijania	ciekawych	pomysłów	w	tej	branży	kulturalnej.	

Akustycznie, twórczo i muzycznie z ARTwarium
nauka	śpiewu;	nauka	gry	na	perkusji.	Zajęcia	
muzyczne	 charakteryzowały	 się	 specyficzną	
formułą	 i	 zostały	 zorganizowane	 w	 specjal-
nej	 postaci	 -	 była	 to	 próbą	 ukształtowania	
zespołu	muzycznego	od	samego	początku.	Na	
zajęcia	 zgłaszały	 się	 dzieci	 i	młodzież,	 które	
przez	 okres	 realizacji	 działań	 projektowych	
spróbowały	podjąć	wyzwanie	ukształtowania	
grupy	muzycznej	w	ramach	wybranego	stylu.	
Poszczególni	instruktorzy	objęli	opieką	mery-
toryczną	uczestników.
	 Uczestnicy	poznali	podstawy	konfiguracji	
i	funkcjonowania	systemów	muzycznych,	pra-
cowali	 nad	 studyjnym	 systemem	 rejestracji	
i  edycji	 dźwięku,	 montażem	 sekcji	 rytmicz-
nej,	wreszcie	zajmowali	się	montażem	utworu	
z kilku	różnych	jego	wykonań	(m.in.	poprawa	
jakości	 nagrań,	 rejestracja	 i	 obróbka	nagrań	
efektowych).	 Organizowane	 warsztaty	 speł-
niały	rolę	swoistego	rodzaju	lokalnej	„kuźni”,	
„katedry”	 młodych,	 uzdolnionych	 artystów,	
którzy	 otrzymali	 szansę	nauki	 i	 rozwoju	po-
siadanych	umiejętności.	Zaangażowani	zosta-
li	lokalni	młodzi	fotografowie,	muzycy,	osoby	
wiążące	 swoją	 bliską	 przyszłość	 naukową	 ze	
szkołami	aktorskimi,	reżyserskimi	itp.	
	 Główna	 oprawa	 filmowa	 realizowanych	
akustycznie	koncertów	była	realizowana	przy	

pomocy	 specjalnie	 utworzonego	 młodzieżo-
wego	 zespołu	 operatorskiego,	 który	 inten-
sywnie	 kreował	 własny	 autorski	 pomysł	 na	
obraz	 montowanych	 materiałów	 filmowych.	
Uczestnicy	zajęć	uzyskali	wiedzę	i	umiejętno-
ści	o	każdym	z	etapów	powstawania	krótkiego	
dzieła	filmowego	o	specyficznej	charakterysty-
ce,	od	pisania	miniscenariusza,	aż	po	montaż	
i	 możliwość	 jego	 nakręcenia.	 Biorąc	 udział	
w  przedsięwzięciu,	 dostali	 szansę	 poznania	
zasady	działania	kamer	i	podstawowych	pro-
gramów	do	montażu,	wcielili	się	w	rolę	reży-
sera,	 operatora	 kamery,	 scenarzysty,	 dźwię-
kowca	 i	 montażysty.	 - Chociaż od trzech lat 
realizujemy różnego typu projekty muzyczne, 
nadal usiłujemy poprzez różne partnerstwa, 
chociażby to z grupą nieformalną, kształtować 
nowe, atrakcyjne, angażujące młode osoby roz-
wiązania. Zawsze brakuje młodym twórcom 
osób, które mogą nadzorować ich działania 
(„mentorów”), nadal istnieje potrzeba udo-
stępniania odpowiednio wyposażonych miejsc 
do rozwijania umiejętności i prób. Istnieje cią-
gła potrzeba wymiany doświadczeń pomiędzy 
zespołami –	komentuje	Izabela	Chwołka,	jed-
na	 ze	współorganizatorek	 projektów	 realizo-
wanych	w	ramach	ARTwarium.	

Dawid Kosakiewicz

Oddział	Rejonowy	Polskiego	Związku	Emerytów,	Rencistów	i	Inwalidów	w	Bralinie

To był ciekawy rok…
moc,	wsparcie	i	współpracę.	Wszystkie	te	uro-
czystości	były	dobrze	i	ciekawie	zorganizowa-
ne.	Każde	koło	otrzymało	wsparcie	finansowe	
z	 oddziału,	 którego	 wysokość	 zawsze	 zależy	
od	ilości	członków	i	ich	udziału	w	wycieczkach	
i wczasach,	bowiem	dotacja	składa	się	z	części	
składki	 członkowskiej	 i	nadwyżki	finansowej	
wypracowanej	 przy	 organizacji	 wyjazdów,	
a  było	 ich	 w	 tym	 roku	 bardzo	 dużo.	 To	 był	
ciekawy	rok,	bo	odbyły	się	dwa	uroczyste	po-
siedzenia	Zarządu	w gościnnej	sali	w	Mielęci-
nie.	To	tam	na	jednym	ze	spotkań	gościliśmy	
panią	 Elżbietę	 Seredyn,	 podsekretarz	 stanu	
w Ministerstwie	Pracy	 i Polityki	 Społecznej,	
co	 było	wielkim	 	wydarzeniem,	bo	 odwiedzi-
ła	 tylko	 nasz	 oddział.	 Pani	 senator	 Andżeli-
ka	Możdżanowską	przekazała	dla	oddziału	5	
komputerów,	 które	 już	 trafiły	 do	 najliczniej-
szych	kół	 i	z	pewnością	ułatwią	pracę	zarzą-
dom.	W	II	połowie	roku	przez	kilka	miesięcy	
był	realizowany	projekt	pod	nazwą	„Teraz	my!	
Pokolenie	 60+”,	 którego	 realizatorem	 było	
Stowarzyszenie	 Przyjaciół	 Ziemi	 Bralińskiej	
we	współpracy	 z	 partnerami:	Gminą	Bralin,	
Biblioteką	 Publiczną	 w  Bralinie,	 Oddziałem	
Rejonowym	PZERiI	oraz	Gimnazjum	im.	Pol-
skich	Noblistów.	W ramach	zaproponowanych	
działań	 odbywały	 się	 różnorodne	 spotkania	
z licznym	udziałem	członków	związku.	Udział	

w	 zajęciach	 zmusił	 seniorów	 do	 aktywnego	
działania,	 pozytywnego	 myślenia	 i	 szukania	
sposobów	na	ciekawy	i	zdrowy	styl	życia	w	po-
deszłym	wieku.	Takie	działania	pokazują,	że	
seniorzy	mają	swoje	miejsce	wśród	społeczeń-
stwa	gminy	Bralin.	Dlatego	też	pozwolę	sobie	
złożyć	 na	 ręce	 koordynatorki	 projektu	 pani	
Marzeny	 Kuropki	 wyrazy	 wielkiej	 wdzięcz-
ności	 i	 podziękowania	 dla	 niej	 i	 wszystkich	
osób,	 które	 były	 zaangażowane	 w	 realizację	
ciekawych	spotkań	i interesujących	wyjazdów	
do	teatru.	Dziękuję	także	wszystkim	ludziom	
dobrej	woli,	wójtowi	i	samorządowcom	za	bar-
dzo	owocną	współpracę,	sponsorom	za	wspar-
cie,	a	działaczom	związkowym	za	ciężką	pracę	
społeczną,	 dzięki	 której	 kolejny	 rok	 działal-
ności	 oddziału	 bralińskiego	można	 uznać	 za	
bardzo	udany.	I	na	koniec	chciałabym	złożyć	
wszystkim	 naszym	 członkom,	 ich	 rodzinom,	
przyjaciołom	 i	 sympatykom	 życzenia:	 zdro-
wych,	 spokojnych	 i	 rodzinnych	świąt	Bożego	
Narodzenia,	a	w	nowym	2015	roku	spełnienia	
marzeń,	satysfakcji	 i	radości	z	realizacji	oso-
bistych	 i	 zawodowych,	 a	 także	 społecznych	
działań.

Łucja Wieloch
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Wszystko dla drużyny młodzieżowej 
	 Przed	 młodymi	 kolarzami	 z	 Bralina	
otwierają	 się	 nowe	 możliwości	 rozwoju	
kariery	 sportowej.	Po	blisko	dwóch	 latach	
pięcioro	z	nich	pożegnało	Uczniowski	Klub	
Sportowy	„Stobrawa”	Kluczbork,	w	które-
go	barwach	–	jako	zawodnicy	licencjonowa-
ni	Polskiego	Związku	Kolarskiego	–	ścigali	
się	od	1	stycznia	2013	r.	Stosowna	umowa	
transferowa	 została	 podpisana	 8	 grudnia	
2014	 r.	 Od	 tej	 pory	 punkty	 w	 rywalizacji	
sportowcy	zdobywać	będą	dla	swego	macie-
rzystego	klubu	–	MTB	Team	„Sokół”	Bra-
lin	-	Vidioni.	
	 Sukcesy	młodych	 kolarzy	 spowodowały	
zainteresowanie	lokalnych	przedsiębiorócw,	
jednak	ich	sponsorem	strategicznym	będzie	
nadal	łódzka	firma	„Vidioni”,	która	zajmuje	
się	produkcją	i sprzedażą	odzieży	sportowej,	
głównie strojów	kolarskich	i	bielizny termo-
aktywnej.
	 Coraz	 lepszy	 klimat	 wokół	 kolarstwa	
w  gminie	Bralin	 sprawia,	 że	młodzież	ma	
większe	możliwości	rozwijania	swych	talen-
tów.	Ogromna	w	tym	zasługa	Dariusza	Dre-
laka,	który	niedawno	ukończył	w	Toruniu	
kurs	instruktora	kolarstwa	- Już pora zbu-
dować u nas wyczynowe kolarstwo	–	mówi	
z	 przekonaniem	 D.	 Drelak.	 I	 chyba	 wie,	
co	mówi,	bo	 już	niebawem	przed	ogromną	
szansą	 stanie	 jego	 córka	 -	Maja,	 juniorka	
młodsza,	która	w	78.	Mistrzostwach	Polski	
w	 Kolarstwie	 Przełajowym,	 które	 odbędą	
się	 10	 i	 11	 stycznia	 2015	 r.	w	Bytowie	na	
Pomorzu,	jest	w	gronie	faworytek	do	zdoby-
cia	koszulki	z	białym	orłem	na	piersi.	Było-
by	to	historyczne	wydarzenie	nie	tylko	dla	
bralińskiego	 klubu,	 ale	 także	 dla	 naszego	
regionu.

Przed kolarzami nowe możliwości
	 Ogromnym	wsparciem	dla	 trenera	 jest	
Rafał	Hebisz,	pracownik	naukowy	na	wro-
cławskiej	 Akademii	 Wychowania	 Fizycz-
nego,	 wyróżniający	 zawodnik	 w	 polskim	
kolarstwie	górskim	oraz	trener	kadry	Pol-
ski	MTB.	Nie	bez	znaczenia	jest	też	pomoc	
otrzymywana	od	rodziców	zawodników.	
	 Dziś	 jeszcze	nie	pora	 zdradzać	wszyst-
kie	 szczegóły	 dotyczące	 młodej	 drużyny	
kolarskiej.	Z	pewnością	jednak	poinformu-
jemy	o	nich	w	najbliższych	miesiącach.	
	 Po	 okresie	 roztrenowania	 bralińscy	
kolarze	 rozpoczynają	 intensywne	 przygo-
towania	 do	 przyszłorocznych	 Mistrzostw	
Polski	 w	 przełajach.	 Jazda	 na	 rowerze,	
ćwiczenia	 na	 tranażerze,	 biegi,	 zajęcia	 na	
basenie	 to	 ich	 chleb	 powszedni.	 Treningi	
odbywają	 się	 popołudniami,	 bo	 –	 co	 stale	
podkreśla	 D.  Drelak	 –	 najważniejsza	 jest	
nauka	 i	 rozwój	 intelektualny.	 A	 na	 sport	
zawsze	znajdzie	się	dość	czasu.	

Starty w Pucharze Polski Kolarstwa 
Przełajowego
	 11	 października	 2014	 r.	 w	 Rzeniszo-
wie	 (województwo	 śląskie)	 zorganizowano	
pierwsze	 zawody	 w	 ramach	 Pucharu	 Pol-
ski	 w	 sezonie	 2014/2015.	 Tomasz	 Bryłka,	
Kacper	Kuropka	i	Karol	Przewdzięk	po	raz	
pierwszy	wystartowali	w	nich	jako	juniorzy	
młodsi.	 Czternastolatkowie	 rywalizują	 ze	
starszymi	 od	 siebie	 zawodnikami,	 dlatego	
ich	wyniki	mogą	wydawać	się	niezadowala-
jące.	Trener	Drelak	uspokaja	jednak:	- Wiek 
metrykalny nie idzie w parze z wiekiem 
biologicznym. W młodszych kategoriach 
nie jest najważniejsze zdobyte miejsce, lecz 
nauka i wyciąganie wniosków podczas star-
tów.

A	 oto,	 jak	 radzili	 sobie	 młodzi	 sportowcy	
w minionym	okresie:
11	października	2014	r.,	podczas	Międzyna-
rodowego	Wyścigu	w	Kolarstwie	Przełajo-
wym	w	Rzeniszowie	Maja	Drelak	zajęła	3.	
miejsce,	Tomasz	był	18.,	Kacper	-	23.,	a	Ka-
rol	–	24.	Następnego	dnia	w	V	Ogólnopol-
skim	 Wyścigu	 w	 Kolarstwie	 Przełajowym	
o  Puchar	 Wójta	 Gminy	 Poraj	 sportowcy	
zajęli	odpowiednio	3.,	6.,	13.	i	14.	miejsce.	
8	 listopada	w	Ogólnopolskim	Wyścigu	Pu-
charu	Polski	o	Puchar	Starosty	Słubickiego	
w	Bieganowie	M.	Drelak	była	2.,	T.	Bryłka	
–	27.,	K.	Kuropka	 	 -	30.,	K.	Przewdzięk	–	
33.	Kolejnego	dnia	w	Wyścigu	Przełajowym	
o	Puchar	Prezydenta	Miasta	Zielona	Góra	
-	IV	Seria	Pucharu	Polski	3.	miejsce	na	po-
dium	zajęła	Maja,	Tomasz	był	28.,	a	Kacper	
–	30.	Karol	miał	defekt	roweru.	
	 15	listopada	podczas	XXXVI	Ogólnopol-
skiego	Wyścigu	w	Kolarstwie	Przełajowym	
w	 Koziegłowach	 M.	 Drelak	 dojechała	 do	
mety	jako	2.,	T.	Bryłka	–	33.,	K.	Przewdzięk	
–	35.,	a	K.	Kuropka	–	40.	Osiem	dni	później	
(23.11),	w	VIII	Serii	Pucharu	Polski	w	Ko-
larstwie	Przełajowym	w	Strzelcach	Krajeń-
skich	 (województwo	 lubuskie)	 Maja	 znów	
była	2.,	Tomek	-	17.,	Karol	–	20.,	tym	razem	
w	zawodach	nie	uczestniczył	Kacper.
	 30	 listopada,	 w	 XXI	 Przełajowym	 Wy-
ścigu	Kolarskim	„Bryksy	Cross”	 -	IX	Seria	
Pucharu	Polski	w	Gościęcinie	Milena	Drelak	
była	6.,	jej	starsza	siostra	Maja	–	2.,	K.	Ku-
ropka	–	38.	Karol	i	Tomasz	nie	startowali.	
	 Wszystkie	 wymienione	 wyżej	 wyścigi,	
poza	 startem	w	 Poraju,	 zaliczane	 były	 do	
Pucharu	Polski.

Jacek Kuropka

Dla tych młodych ludzi rower to prawdziwa pasja, miłość i sposób na każdą wolną od nauki chwilę
(fot. A. Puchała)
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Dni odbioru odpadów:
MIESIĄC
REJON STYCZEŃ LUTY MARZEC KWIECIEŃ MAJ CZERWIEC

R-1	odpady	(„mokre”,	pojemnik) 5	 2 2 8,	20 4,	18 1,	15
R-2	odpady	zmieszane	(„mokre”,	pojemnik) 7 3 3 7,	21 5,	19 2,	16
R-1,	R-2	odpady	opakowaniowe		(„suche”,	żółty	worek) 2 6 6 3 8 5
R-1,	R-2,	szkło	(worek	zielony) - - 6 - - 5
R-3	odpady	zmieszane	(„mokre”,	pojemnik) 12 9 9 13,	27 11,	25 8,	22
R-4	odpady	zmieszane	(„mokre”,	pojemnik) 13 10 10 14,	28 12,	26 9,	23
R-3,	R-4	odpady	opakowaniowe		(„suche”,	żółty	worek) 9 13 13 10 15 12
R-3,	R-4	szkło	(worek	zielony) - - 13 - - 12

HARMONOGRAM WYWOZU ODPADÓW KOMUNALNYCH 
OD 1 STYCZNIA DO 30 CZERWCA 2015 ROKU
nieruchomości zamieszkałe i niezamieszkałe

Podział	gminy	Bralin	na	rejony:
R-1 - Bralin:	ul.	Wrocławska,	Kępińska,	Nowa,	Ogrodowa,	Namysłowska,	M. Konopnickiej,	Pólkowska,	Jabłonkowa,	Zielona,	Rynek,	Błotna,	
3 Maja,	Dworcowa,		Leśna,	Południowa.
R-2 - Bralin:	ul.	21	Stycznia,	B.	Jańskiego,	Boczna,	J.	J.	Dirbachów,	J.	Rybarka,	Jodłowa,	J.	Piłsudskiego,	Kacza,	Wiosenna,	Kalinowa,	
Kościelna,	Kościuszki,	Kręta,	Krótka,	Ks. J. Ćwiejkowskiego,	Kwiatowa,	Lipowa,	Łąkowa,	Miodowa,	Okrężna,	Polna,	Poprzeczna,	Po-
wstańców	Wlkp.,	Przemysława,	Słoneczna,	Spokojna,	Strażacka,	S.	Wojciechowskiego,	T.	Gabriela.
R-3 - Chojęcin,	Chojęcin-Parcele,	Chojęcin-Szum,	Działosze,	Nosale,	Mnichowice,	Nowa	Wieś	Książęca,	Nowa	Wieś	Książęca-Parcele.
R-4 - Tabor	Mały,	Tabor	Mały-Utrata,	Mielęcin,	Czermin,	Weronikopole,	Tabor	Wielki,	Tabor	Wielki-Chałupki,	Gola,	Wygoda	Turkowska.

Odpady należy wystawiać do godziny 700.
Harmonogram	odbioru	odpadów	w	II	półroczu	2015	r.	przekazany	zostanie	w	późniejszym	terminie.

	 Poniżej	prezentujemy	kilka	zdjęć	obrazujących	efekty	zakończonych	remontów	w	domach	ludowych	w	Czerminie,	Goli,	Mnichowi-
cach,	Taborze	Małym	i	Taborze	Wielkim.	Trwają	jeszcze	ostatnie	prace	wykończeniowe	w	domach	ludowych	w	Chojęcinie-Parcelach	
i Nowej	Wsi	Książęcej.	Zdjęcia	z	tych	obiektów	pokażemy	w	kolejnym	numerze.	Zachęcamy	mieszkańców	do	odwiedzania	tych	miejsc	
i korzystania	z	nich.

Tabor Wielki Tabor Wielki Tabor Mały

Tabor Mały Mnichowice Mnichowice

Gola Czermin Czermin


